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Ekonomika

H
osté nyní oproti prosinci
platí mnohem více za do-
mácí limonády či kávu, vy-
plývá z analýzy společnos-
ti Dotykačka, která má

k dispozici data z pokladních systé-
mů zhruba třetiny tuzemských hos-
pod a restaurací. Naopak ceny piva
ve více než třetině hospod zůstaly
na prosincové úrovni.
Úpravy ceníků v restauracích vy-

volalo zejména zvýšení daně z při-
dané hodnoty u nealkoholických
nápojů z 15 na 21 procent. Stejně
tak se od začátku roku zvýšila DPH
na čepované pivo.
Limonády podle údajů Dotykač-

ky zdražily oproti minulémuměsíci
o 5,5 procenta. Za kávu si restaura-
téři či kavárníci účtují v průměru
o 2,5 procenta vyšší cenu.
Našly se podniky, které se svezly

na vlně „zdražování kvůli vládě“
a ještě si připočetly několik korun
navíc. V nejmenované restauraci
na pražském Smíchově se půllitr to-
čené kofoly v prosinci prodával za
třicet korun, kdežto nyní mají hos-
té zaplatit 39 korun.
Obecně se zdražení „nebály“ hlav-

ně podniky ve většíchměstech. Jed-
nak mají pestřejší klientelu a jed-
nak tato klientela nebývá natolik cit-
livá na cenu.
V restauracích ve většíchměstech

tak domácí limonáda podražila
v průměru o 8,4 procenta, což je
o 2,9 procentního bodu více, než
kolik představoval celorepublikový
průměr. Kávu tyto podniky zdraži-
ly o 4,2 procenta.
Již delší dobu platí, že hosté si ne-

alkoholické nápoje odpustí během
oběda. Ve večerních hodinách si
jich ale také dávají méně. „Host si
objedná jednu limonádu a později
si možná objednává něco dalšího.
Chce sedět u stolu s drinkem, ale
nápoj na stole teplá o něco déle než

dříve,“ popisuje Luboš Kastner,
spolumajitel restaurací v Praze a Pl-
zni a zástupce gastronomů v Asocia-
ci malých a středních podniků a živ-
nostníků ČR.
Čepované pivo zdaleka nezdraži-

lo tolik jako limonády. Podle dat Do-
tykačky průměrná cena půllitru
dvanáctistupňového ležáku v polo-
vině ledna stoupla na 57,80 koruny
z prosincových 55,50 koruny.
„Výrazně vyšší oproti celému Čes-

ku je cena v Praze, kde lidé zaplatí
za půllitr 69,80 koruny. Ve měs-
tech je průměr 69,20 koruny, za-
tímco na vesnicích je to 49,10 koru-
ny,“ vypočítává ředitel Dotykačky
Petr Menclík.
Manažer nicméně upozorňuje, že

35 procent provozoven s cenou dva-
náctistupňového piva zatím vůbec
nehýbalo. „Domnívám se, že buď

pivo zdražily ještě před Novým
rokem, nebo se k tomu podnik
chystá v dalších měsících,“ říká
Menclík.
„Dvacet procent provozoven na-

opak zdražilo čepované pivo o šest
a více korun, což je v zásadě deset
procent, když si vezmu průměrnou
cenu piva 60 korun,“ dodáváMenc-
lík. Na základě svých zkušeností od-
haduje, že rozdíly teprve porostou
v dalších týdnech. Velká část podni-
ků totiž upravuje ceny až v únoru.

Roste hlavně Praha a Brno
Společnost Dotykačka vytváří na zá-
kladě padesáti nejprodávanějších
položek v restauracích – od polévek
a předkrmů přes hlavní chody až
po dezerty a nápoje – pro sledování
úrovně cen takzvaný Cenový
gastro index (CGI). Podle něj restau-

race napříč republikou loni zdražo-
valy poměrně rovnoměrně, ve vět-
šině krajů o pět až sedm procent.
„Dvouciferných hodnot dosáhl

pouze Karlovarský kraj, kde ceny
meziročně stouply o jedenáct pro-
cent. Naopak na Vysočině a v Par-
dubickém kraji byl meziroční roz-
díl pouhé dva, respektive tři pro-
centní body,“ uvádí Menclík.
Z pohledu jednotlivých gastro seg-

mentů loni nejvýrazněji zdražovaly
kavárny. Ceny v nich meziročně
stouply o 11 procent. Nejméně, a to
o tři procenta, zvedli ceny provozo-
vatelé disco klubů a barů.
Zdražení zároveň ukazuje, že v ně-

kterých částech republiky si ho re-
staurace mohou dovolit a v jiných
ne. Praha a Brno se tak stále výraz-
něji vzdalují celorepublikovým prů-
měrům.

Obě lokality za loňský rok shodně
dosáhly sedmiprocentního nárůstu
tržeb, tedy více než dvojnásobku
celorepublikového průměru. Na-
opak vmnoha krajích došlo k pokle-
su tržeb.
„Největší meziroční pokles vyka-

zovaly podniky v Pardubickém kra-
ji. O moc lépe na tom nebyly ani
provozy v Karlovarském a Morav-
skoslezském kraji,“ popisuje Petr
Menclík.
Podle Luboše Kastnera se restau-

race v Praze a v Brně cenově chova-
jí odlišně než ty v regionech. „Pra-
ha a Brno nám ovlivňují výsledky
celé gastronomie v Česku. Jsou vý-
razně růstové a navíc jsou schopny
realizovat růst i reálně při započítá-
ní inflace. O dalších regionálních
městech už to neplatí, ať je to Ostra-
va nebo Plzeň,“ tvrdí Kastner.
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Jan Drahorád
redaktor MF DNES

M nohé obchodní řetězce za
rok přestanou prodávat vej-
ce z klecových chovů, podle

čísla na skořápce takzvané trojky.
Zvýší tím tlak na plánovaný zákaz
těchto chovů, který začne v tuzem-
sku platit od roku 2027.
Do země se však budou „klecová“

vejce vozit ze zahraničí. Potravináři
totiž nepředpokládají, že by ve vel-
kém přecházeli na dražší produkty
z hal nebo podestýlek.
Klecové systémy jsou v současnos-

ti v 56 procentech tuzemských cho-
vů nosnic. Oproti předloňsku jich
ubylo o pět procentních bodů.
Rakousko a Německo podobná

omezení chovů v minulosti rovněž
přijaly, platí také ve Švýcarsku.
Hlavní dovozce vajec do Česka, kte-
rým je Polsko, nicméně podobný
krok nechystá a na evropské úrov-
ni z plánovaného omezení také se-
šlo. Dovoz z Polska činil předloni
nadpoloviční většinu dovozu kon-
zumních vajec, následovalo Lotyš-
sko a Slovensko.
Obchodní řetězce slibují, že v je-

jich obchodech nebudou vejce od
nosnic v klecích už před rokem
2027. Ne vždy jim ale sliby vyšly.
Například PennyMarket se dříve za-
vázal skončit do konce roku 2023
s „klecovými“ vejci u slevových
akcí. Nyní ale mluvčí firmy Tomáš
Kubík zaslal MF DNES odpověď, že
v rámci Vánoc nebo Velikonoc se
bez nich řetězec neobejde.
„Mnohonásobně stoupá poptáv-

ka po vejcích a není možné zajistit
dostatek podestýlkových vajec za

cenu akceptovatelnou pro naše zá-
kazníky,“ vysvětlil. Podle chovate-
lů je přitom dost dobře možné, že
na podobné problémy narazí ostat-
ní řetězce také.
Naopak Billa, která spadá pod sku-

pinu Rewe jako Penny, svůj záva-
zek splnila. Od letošního ledna „kle-
cová“ vejce neprodává.
Tesco se k tomuto kroku ve střed-

ní Evropě zavázalo k roku 2025. Po-
dle mluvčí českých poboček Ivy
Pavlouskové komunikuje s dodava-
teli, aby k tomu skutečněmohlo do-
jít. „Menší balení vajec z halového
chovu máme již dlouho, postupně
na ně přecházíme i u velkých rodin-
ných balení. V převážné většině
spolupracujeme s českými dodava-

teli,“ řekla mluvčí Teska MF DNES.
K roku 2025 přislíbil konec kleco-
vých vajec také Albert. „V naší na-
bídce převažují vejce z podestýlky,
z volného výběhu i v biokvalitě a po-
měr těchto vajec dlouhodobě navy-
šujeme,“ sdělil mluvčí řetězce Jiří
Mareček.
Kaufland také s rokem 2025 nadá-

le počítá, pouze jednička trhu Lidl
na dotazyMFDNES do uzávěrky ne-
odpověděl.

Vaječnémelanže se to netýká
Zákaz klecových chovů v Česku
však neznamená zákaz spotřeby.
„Potravinářské podniky budou mít
stále možnost tyto produkty z vajec
dovážet. Například pekařská a cuk-

rářská výroba využívá pasterované
vaječné melanže z klecových cho-
vů dovezené z Polska, Lotyšska
nebo ze Slovenska,“ vysvětlila
mluvčí Potravinářské komory ČR
Helena Kavanová.
Podle ní by bylo ideální ukončit

klecové chovy v rámci celé Unie
a současně omezit dovozy ze zemí
mimo EU, kde jsou podmínky cho-
vůmírnější. „Je pravděpodobné, že
levným dovozům by naši zeměděl-
ci těžko konkurovali,“ doplnila.
Vaječné hmoty využívané v potra-

vinářství se do Česka předloni za
celý rok přivezl ekvivalent 263,5mi-
lionu vajec, konzumních vajec z ci-
ziny dorazilo podleministerstva ze-
mědělství 480 milionů kusů.

Agrární komora si stěžuje na ne-
rovné podmínky na trhu a obává se
zavírání chovů, které nebudou mít
dostatek peněz na přestavbu. „Po-
dle loňského průzkumuAgrární ko-
mory České republiky a Českomo-
ravské drůbežářské unie plánují
skončit po roce 2026 téměř dvě tře-
tiny převážně středních a menších
chovatelů nosnic,“ řekla mluvčí ko-
mory Barbora Pánková. Útlum cho-
vů podle ní nastává nyní, podle od-
hadů unie loni ubylo nosnic o 10 až
15 procent.
Pánková navíc tvrdí, že se poptáv-

ka řetězců po „klecových“ vejcích
obnovuje. „Chovatelé samozřejmě
vnímají závazky obchodníků a zača-
li se jim přizpůsobovat. Nicméně
podle informací z trhu se poptávka
po vejcích z klecových chovů opět
obnovuje a lze se jen dohadovat, co
je důvodem,“ řekla mluvčí.
Jednou zmožností podle informa-

cí MF DNES od chovatelů může být
to, že „dvojkových“ a lepších vajec
na trhu nebude dost ani v rámci
střední Evropy.
Aby se zvládly předělat všechny

chovy, bude potřeba podle staršího
vyjádření předsedkyně Českomo-
ravské drůbežářské unie Gabriely
Dlouhé investovat ještě tři miliardy
korun. Ministerstvo zemědělství
loni začalo předělávky dotačně pod-
porovat, protože také očekává, že
farmáři, kteří nebudou mít dosta-
tek peněz nebo nebudou chtít in-
vestovat do nových technologií, bu-
dou muset opustit trh. Loni tak stát
podpořil všech 21 přihlášených pro-
jektů, které chtěly celkem příspě-
vek více než 393 milionů korun.
Další kolo těchto žádostí bude letos
na podzim.
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Benzin 36,08 36,03 36,01
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Nikkei 225 35 466,17 -0,03
Hang Seng 15 391,79 0,75
FTSE 100 7 459,09 0,17
DAX 16 567,35 0,83
CAC 40 7 401,35 1,13
WIG 20 2 191,26 1,09 Denní změna -0,18%
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Jak se měnil poměr nosnic chovaných v Česku
v klecích a v halách
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280,77
činila cena výrobců vajec

velikosti L od nosnic chovaných
v klecích v polovině listopadu.

322,07
činila cena výrobců vajec

velikosti L od nosnic chovaných
v halách v polovině listopadu.

podlahový chov či voliéry (označení 2) obohacené klece (označení na vejci 3)
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Pramen: ministerstvo zemědělstvíPozn.: aktuální stav k 31. 12 daného roku kromě 2023, kde je to k 31. 10.

Doprava

Občerstvení
ve vlacích se loni
prodávalo lépe
Čeští železniční dopravci loni zazna-
menali růst zájmu o občerstvení na
dálkových linkách o 14 až 18 pro-
cent. Největší zájem je o česká a asij-
ská jídla, roste také trend zdravého
stravování. Služba ČD minibar pro-
vozovaná na dálkových linkách Čes-
kých drah vloni obsloužila zhruba
1,2 milionu cestujících, tržby z této
služby vzrostly meziročně o 15,3
procenta. Restauracím v jídelních
vozech ČD provozovaných společ-
ností JLV tržby meziročně stouply
o 14 procent. Dopravce Leo Ex-
press zvýšil tržby za občerstvení ve
svých vlacích o 18 procent. RegioJet
údaje nezveřejnil. Nejvíce si však
lidé u něj objednávají tvarohový ko-
láč, sushi nebo bramborové knedlí-
ky se zelím. (ČTK)

Praní špinavých peněz

Nanejvýš 250 tisíc
korun v hotovosti
po celé Unii
Země Evropské unie a europoslan-
ci se shodli na přísnějších pravi-
dlech v boji proti praní špinavých
peněz a financování terorismu.
Oznámilo to belgické předsednic-
tví. Dohodnutá pravidla mimo jiné
stanovují maximální limit na platby
v hotovosti v celé EU ve výši 10 tisíc
eur (248 tisíc Kč). Aby norma zača-
la platit, ještě ji musejí schválit mi-
nistři členských zemí a plénum Ev-
ropského parlamentu (ČTK).

O tolik mezi prosin-
cem a lednem podraži-
la průměrná limonáda
v restauraci podle spo-

lečnosti Dotykačka.

O tolik mezi prosin-
cem a lednem podraži-
la průměrná káva v tu-

zemské restauraci.

činí průměrná cena
12stupňového piva

v tuzemské
restauraci.

Řetězce urychlují konec „klecových“ vajec

Zvýšení sazby DPH se promítá
do cen v restauracích různě.


